
Dissabte
9 de desembre del 2023

L
es finances enteses com el sis-
tema de recursos amb el que 
pagar les actuacions que es fan, 
ja sigui en l’àmbit de l’admi-

nistració pública com en el de l’empre-
sa com en el mateix univers familiar, són 
fonamentals per tirar endavant qualse-
vol projecte o etapa de la vida.

En el cas de les finances de l’admi-
nistració, les comunals, si ens atenim al 
període electoral que ens toca viure ara 
mateix, és encara més important, relle-
vant i delicat si cap. Els diners a gestio-
nar són diners públics, del poble, de la 
gent. I això fa especialment valuós fer-
ne un bon ús i una bona gestió.

Els pròxims quatre anys suposaran un 
repte molt rellevant amb relació a la gestió 
de les finances comunals. En la conjuntu-
ra econòmica actual, durant els anys vi-
nents, d’una banda, s’haurà de conviure 
amb uns tipus d’interès elevats, mentres-
tant, l’increment de preus no s’estabilitzi 
i això suposarà un augment de la despesa 
financera del préstec que es va contractar 
el 28 de març del 2008, amb una durada 
de 25 anys, i que finalitza el 28 de març del 
2033, així com en el cas de la necessitat de 
nou finançament aliè.

Per una altra banda, la primera font 
d’ingressos propis del Comú, és a dir, 
els ingressos relacionats amb la cons-
trucció, no seran els mateixos durant els 
pròxims anys que els han estat al llarg 
d’aquests darrers anys.

Aquest increment de les despeses fi-
nanceres (en el cas del finançament aliè) 
i de despeses de manteniment (a causa 
de l’increment de l’IPC), associat amb 
menys ingressos provinents de la cons-
trucció faran que el rigor en la gestió i la 
racionalització dels recursos públics si-
gui més que mai del tot necessària. So-
bretot tenint en compte que un dels pi-
lars del programa que Units per Ordino 
presenta en aquests comicis és trobar so-
lucions per a la parròquia en el problema 
de l’habitatge de lloguer a preu assequi-
ble, i aquestes solucions requeriran des-
tinar importants recursos econòmics.

Per aquest motiu, des d’Units per Or-
dino es revisarà l’Ordinació Tributària en 
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aquells aspectes que vagin alineats amb la 
política comunal que es vol dur a terme, i 
s’utilitzaran les bonificacions potestatives 
que introdueix la Llei 36/2021, del 16 de 
desembre del 2021 de les finances comu-
nals, en l’article 14.2 que diu: «2. Potesta-
tivament, els comuns poden establir, mit-
jançant la corresponent ordinació, altres 
bonificacions diferents de les obligatòri-
es del punt anterior, sempre que existeixin 
raons d’interès públic, de política econò-
mica o de política social que ho justifiquin 
i que siguin de caràcter general.»

Des d’Units x Ordino proposem me-
sures factibles per ajudar a incentivar els 
lloguers d’habitatge a preus assequibles, 
com ara bonificar el 50% de l’impost so-
bre rendiments arrendataris a aquells 

bles desviacions pressupostàries, des-
peses de manteniment un cop finalit-
zada la inversió, tipus de finançament 
(recursos propis o aliens) i quin resultat 
econòmic o social aporta a la parròquia.

També optimitzarem els recursos eco-
nòmics de què disposem. D’una banda, 
racionalitzant la despesa, i per altra opti-
mitzant els excedents de tresoreria. A tall 
d’exemple, durant el període 2019 – 2022 
el Comú ha tingut en tresoreria una mitja-
na de set milions d’euros dels quals no n’ha 
tret cap mena de rendiment econòmic, ni 
tampoc l’ha utilitzat per amortitzar deute.

Aquestes són algunes de les pinze-
llades més destacades del que propo-
sa i porta al programa la candidatura 
Units per Ordino. H

propietaris que lloguin els seus habitat-
ges amb un preu màxim de 10 €/m2 i 
l’aplicació d’una reducció el tipus de gra-
vamen de l’Impost sobre transmissions 
patrimonials immobiliàries per aquelles 
adquisicions d’habitatge que es destinin 
al lloguer durant un període mínim de 
cinc anys a preu assequible.

A Units per Ordino, destinarem una 
partida anyal, dins del pressupost, a un 
projecte que escullin els ciutadans mit-
jançant votació. Aquest projecte cada 
any es realitzarà en un poble diferent 
de la parròquia. Els projectes d’inversió 
que siguin estratègics, hauran de dis-
posar necessàriament d’un informe en 
què s’inclourà, com a mínim, la infor-
mació següent: inversió inicial, possi-
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«M’agrada la política en l’àmbit 
comunal, és més propera i directa»

UNITS PER ORDINO

–Quina és o ha estat la seva experièn-
cia política?
–No tinc experiència com a política, pe-
rò fa molts anys que treballo en les cam-
panyes electorals de la meva parròquia i 
els últims anys he estat candidata i, per 
tant, treballant amb el nostre equip a 
l’oposició.

-Què l’ha portat a presentar-se ara en 
una llista i fer política?
–Sempre m’ha agradat la política, em 
vaig plantejar fer la carrera diplomàti-
ca, però havia d’anar a Madrid i no va ser 
possible. M’estimo Ordino, els meus fills 
han crescut aquí, he vist com ha anat can-
viat durant tots aquests anys i m’agrada-
ria poder contribuir a millorar el futur de 
la meva parròquia. Posar el meu granet 
de sorra perquè Ordino continuï sent el 
que és. M’agrada més la política en l’àm-
bit de Comú, és més propera, i és per ai-
xò que ja és la tercera vegada que ho in-
tento. Treballant per la parròquia també 
treballes per una Andorra millor.

–Creu que la política comunal és el ca-
mí d’inici en el món de la política al pa-
ís?
–Pot ser que sigui un inici, però no és la 
meva intenció entrar en política nacio-
nal. La política nacional és molt impor-
tant, però per mi és com més abstrac-
ta. No veus els resultats de la teva feina 
d’una manera concreta. Pots participar 
en la redacció i aprovació d’una llei, pe-
rò la seva eficàcia és més a llarg termini. 
És cert que he estat candidata per Ordi-
no en una llista nacional, però en un lloc 
que era difícil que pogués entrar, i les al-
tres vegades sempre de suplent.

–Com veu la relació dels ciutadans en-
vers la política i els assumptes de la co-
sa pública?
–Penso que la majoria dels ciutadans es-
tan desencantats amb la política (o els 
polítics), no se senten representats i ai-
xò fa que perdin interès. Creuen que tots 
els polítics són iguals, estan cansats de 
la manca de transparència i de prome-
ses buides. De totes maneres, penso que 
s’haurien d’implicar més. La majoria es 
queixa molt, però no fan res per canviar 
les coses. El que més em preocupa és la 
joventut d’avui, amb la situació actual no 
volen saber res de política.

–I que ens proposa el seu programa en 
els temes que li pertoquen?
–Tenim un entorn immillorable per a la 
pràctica de l’esport a l’aire lliure. Les nos-
tres muntanyes ens permeten a l’hivern 
gaudir de la neu i a l’estiu dels seus llacs 
i camins. Disposem d’unes infraestruc-
tures molt bones per a la pràctica d’es-
ports d’interior i per a realitzar entre-
naments d’alt nivell, el Centre Esportiu 
d’Ordino (CEO) i el Centre de Tecnifi-
cació (CTEO). Tot això ens permet ofe-
rir tant als ciutadans de la parròquia com 

als visitants un lloc immillorable per a la 
pràctica esportiva.

Hem de promocionar les nostres 
muntanyes però sempre buscant un 
equilibri i evitant la massificació. Volem 
que el nostre centre esportiu, a part de 
ser un lloc on practicar un esport, sigui 
un lloc de socialització.

El centre esportiu el gaudim tant els 
ciutadans d’Ordino com de la Massana, 
per aquest motiu negociarem amb el Co-
mú de la Massana perquè participi en el 
seu manteniment.

S’han de conservar les instal·lacions, 
actualment tenim la zona de relaxament 
on hi ha coses que no funcionen i busca-
rem un espai de trobada al centre.

Quant al centre de tecnificació, tenim 
la sort de disposar del lloc d’entrenament 
d’alt nivell de les federacions esportives 
del nostre país. És un centre gestionat 
per Govern, però negociarem per inte-
grar-lo més a la vida de la parròquia i tre-
ballarem per portar federacions d’altres 
llocs a fer estatges.

Per l’esport a l’aire lliure estudiarem 
llocs per poder crear rutes de btt/bike. La 
ruta del ferro és un dels llocs més cone-
guts de la nostra parròquia i li tornarem 
a donar la seva vocació artística. Poten-
ciarem els nostres camins de muntanya 
i els nostres llacs donant-los a conèixer 
millor. Tant per fer senderisme a l’estiu 
com raquetes de neu a l’hivern.

NÚRIA FIUS. Comptable. No és la primera vegada que es presenta a unes eleccions, tant comunals com 
nacionals. Els viatges i caminar per la muntanya són les seves grans aficions.
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«La gent està 
cansada de 
la manca de 
transparència i 
de les promeses 
buides»
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–Més aspectes relacionats amb aquest 
àmbit?
–A la nostra parròquia es disputen com-
peticions d’alt nivell com el Trofeu Bor-
rufa, el Freeride World Tour i abans l’Ul-
tra Trail.

Treballarem conjuntament amb 
Grandvalira per a no perdre aquestes 
competicions i amb la resta de Comuns i 
Govern per portar més competicions es-
portives d’alt nivell a la nostra parròquia. 
D’aquesta manera donem vida a la par-
ròquia i la donem a conèixer fora de les 
nostres fronteres.

El turisme esportiu i de munta-
nya ens permet mantenir la imatge de 
la nostra parròquia, és molt important 
preservar la reserva de la biosfera i el no-
menament d’Ordino per part de l’OMT 
com un dels 55 millors pobles turístics 
rurals del món.

Tot això ajudarà també als hotels i co-
merços de la nostra parròquia, els últims 
anys n’hem perdut uns quants i no po-
dem continuar així.

–I com ho trasllada això a la vida quo-
tidiana?
–Miri, jo recordo les tardes al centre es-
portiu recollint als meus fills, estava ple, 
els caps de setmana gent jugant a la bo-
tifarra o celebrant aniversaris amb els 
nens. Era un lloc d’esport, d’esbarjo, un 
lloc de trobada.

És crucial inculcar als nens de petits 
la pràctica de l’esport, aprenent a supe-
rar-se, a treballar en equip i a respectar-
se en un ambient saludable.

Per als pares és una manera de tro-
bar-se, d’intercanvi d’opinions, de so-
cialitzar.
Avui en dia semblem robots, tot són ho-

DE PROP

Un llibre
El nombre de la rosa
Un programa de televisió
Cap
Una xarxa social
WhatsApp i Instagram
Una beguda
Vi negre
Un menjar
Ous fregits i foie
Un indret de la parròquia
La vall de Rialb
Un animal
El dofí
Un grup musical
Cap en concret, m’agradava molt 
Mecano quan era jove
Una ciutat del món 
No m’agraden les ciutats, 
prefereixo els pobles com 
Ordino
Un país
Andorra
Un fet històric
Crec que l’atemptat 
contra les torres 
bessones va canviar 
la història
Un personatge
Nelson Mandela

Un esportista
Joan Verdú i tots els 
esportistes del nostre 
país, per l’esforç que fan 
i les poques ajudes que 
tenen
Per què us presenteu 
a aquestes 
eleccions?
Per posar el meu 
granet de sorra perquè 
Ordino sigui millor del 
que ja és
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Dijous dia 14, 20.30 h. 
CENTRE DE CONGRESSOS 
D’ORDINO
3 Reunió pública de la candi-
datura Units per Ordino per 
exposar el programa electoral.

actes de campanyadestacats
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Vota’ns

raris, presses, per això penso que és in-
dispensable que al centre esportiu hi ha-
gi un lloc de trobada i passa el mateix 
amb l’esport a l’aire lliure.

–Sembla que ho tenen ben clar tot ple-
gat.
–Doncs sí, fa molts anys que hi treba-
llem. Tenim molt clar el que hem de fer 
i com fer-ho. Hi ha moltes ganes de tre-
ballar per tirar endavant el nostre pro-
jecte i per portar canvis a la parròquia.

–Molta cosa a fer, oi?
–Hi ha molta feina, però no ens fa por. 
Som un equip molt unit, fa molts anys 
que ens coneixem i treballem junts. Ai-
xò és molt bo per tirar endavant un pro-
jecte perquè sabem els punts forts i fe-
bles de cadascun de nosaltres. Qui pot 
fer una cosa o una altra, qui té un caràc-
ter més fort o menys, qui té més carisma 
per dir una cosa.

–Li resta algun tema a tocar en el que 
podria ser el seu espai de responsabi-
litat?
–Crec que he fet un resum, però és pos-
sible que m’hagi deixat alguna cosa. No-
més dir que el que farem és treballar per 
aconseguir tots els nostres objectius.

–Com visualitza vostè la nit electoral si 
al final resulten ser guanyadors?
–Una nit d’alegria, de satisfacció per la 
feina feta i al mateix temps de coratge 
per començar a treballar per la parrò-
quia que és el que sempre he volgut.

-I si la cosa no surt com esperat i per-
den?
–Cap problema, continuarem treballant 
per tornar-ho a intentar. H

unitsxordino

«Hi ha molta feina, 
però no ens fa por. 
Som un equip molt 
unit i anem en la 
mateixa línia»
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REUNIÓ PÚBLICA
CENTRE DE CONGRESSOS D’ORDINO

DIJOUS 
14 DE DESEMBRE

20.30 H.


